
Rifampicin 

【ORIFA3】Rifampicin ®  300mg/Cap          ATC Code：J04AB02 

中文名： 立汎黴素膠囊  «永信» 

適應症： 肺結核、奈瑟氏腦膜炎球菌帶原者。 

藥理分類：  Antitubercular Agent; Rifamycin. 

用法用量： Administration: orally, taken on an empty stomach (1 hr before or 2 hrs after meals). 
 

Indications and dosage regimens: 

Prophylaxis or N. meningitidis infections: 

－Adults: 

600 mg/day BID × 2 days or 600 mg QD × 4 days. 

－Children ≥ 1 month of age: 

10 mg/kg BID × 2 days, or 10-20 mg/kg QD (up to 600mg) × 4 days. 

－Children < 1 month of age: 

5 mg/kg BID × 2 days, or 10-20 mg/kg (up to 600 mg) × 4 days. 

Prophylaxis of Haemophilus influenzae type b infection: 

－Adults & Children: 

20 mg/kg (up to 600 mg) QD × 4 days. 

－Neonates ≤ 1 month of age: 10 mg/kg QD × 4 days. 

Active TB: 

－Adults: 10 mg/kg (up to 600 mg) QD. 

－Children: 

10-20 mg/kg (up to 600 mg) QD, when used in combination with INAH, 

limiting to 15 mg/kg QD to minimize the risk of hepatotoxicity. 

－Neonates < 1 weeks of age: Max 10 mg/kg QD. 

Latent TB: 

－Adults: 

10 mg/kg, up to 600 mg in combination with pyrazinamide × 2 months. 

－Children: 10-20 mg/kg, up to 600 mg. 

不良反應： 尿液/淚液/唾液/汗變紅色、胃腸不適、昏睡感、頭痛、肌肉痛。 

交互作用：   

1. 口服抗凝血劑、雌激素、皮質類固醇、口服抗糖尿病藥、毛地黃：↓藥效 

2. 合併投與 PAS 會降低 rifampin 的胃腸吸收。 

3. Paxlovid® : ↓ Paxlovid® concentration. 

4. Vemlidy® (TENOFOVIR ALAFENAMIDE) : ↓ tenofovir alafenamide 

exposure, loss of therapeutic effect, and increased risk of resistance. 

5. Apixaban, Edoxaban, Rivaroxaban, Ticagrelor: ↑ risk thromboembolic events. 

6. Hydroxychloroquine: ↓ efficacy of hydroxychloroquine. 

7. Exemestane, Nifedipine, Digoxin, Lamotrigine, Amiodarone, Mycophenolate 

mofetil: ↓ exposure.  

 

注意事項：  1. 空腹服用吸收較好；但若發生胃腸不適,也可飯後服用。 

2. 若發生喉嚨痛，不正常出血或瘀傷，或過度虛弱的發生，請立即通知醫師。 



3. 肝病，腎病或有酒精中毒病死，和孕婦及 5 歲以下的孩童要小心投予。 

4. Rifampin 會降低口服避孕藥的效果，考慮使用其他的避孕方法。 

5. 服藥期間會使淚液、尿液或糞便變成橘紅色。服藥期間不要配戴隱形眼鏡。 

6. 女性病患在 rifampin 治療期間可能會發生月經不規則。 
 

懷 孕 期：  

⚫ Rifampin 會通過胎盤。曾發生不良作用(Postnatal hemorrhages)，須謹慎評估。 

⚫ Due to the risks of untreated tuberculosis, rifampin is recommended as part of the 

initial treatment regimen of drug-susceptible active tuberculosis. 

⚫ Rifampin may also be considered for the treatment of latent tuberculosis infection  

in pregnant patients (WHO 2020). 

授 乳 期：  

⚫ Rifampin 會排泄於乳汁中，須謹慎評估。 

⚫ Breastfeeding is not a contraindication during therapy for drug-susceptible 

tuberculosis in patients deemed noninfectious who are treated with first-line agents 

(ie, rifampin). 

 


